
Valtuustoaloiteen otsikko & Aloite  

Toimenpideohjelma asuntorakentamisen edistämiseksi 
Vantaalla   

Tammikuussa 2024 Vantaalla aloite�in vain kymmenen uuden 
pientaloasunnon rakentaminen. Kerrostalojen työmaiden 
aloituksia ei ollut ainutakaan. Näin vähän aloituksia 
tammikuussa ei ole kertaakaan ollut vuodesta 2007 läh�en, 
josta �lasto�etoa on käytössä. Myönnetyjä 
asuntorakennuslupia oli puolestaan vain kymmenen, mikä on 
50 lupaa vähemmän kuin edellisvuonna. Näin vähän 
asuntorakentamislupia ei ole kertaakaan myönnety vuodesta 
2007 läh�en.   

Asuntorakentamisen romahduksen taustalla vaikutaa muun 
muassa korkojen nousu, inflaa�o ja heikkenevä suhdanne, 
jotka ovat supistaneet voimakkaas� uusien asuntojen kysyntää. 
Asuntorakentamista haitaa lisäksi viime vuosien 
rakentamiskustannusten voimakas nousu sekä myymätömien 
valmiiden asuntojen varanto.    

Asuntorakentamisen romahdus iskee monella tapaa Vantaalle. 
Kaupungin tulopuolelle lovea lyövät sekä romahtaneet tulot 
maanmyyn�- ja maankäytösopimustuloissa etä 
rakentamisesta kertyvien kunnallis- ja yhteisöverotulojen lasku. 
Aloitusten romahduksen pitkityminen myös tarkoitaa, etä 
uusia asuntoja valmistuu Vantaalla muutaman vuoden päästä 
ennätyksellisen vähän. Liian niukka asuntotarjonta voi johtaa 
asuntopulaan, joka voi vaikeutaa esimerkiksi vantaalaisten 
yritysten kasvun edellytyksiä.   

Vantaalla on luonnollises� rajalliset edellytykset vaikutaa 
�lanteeseen. Kaupunki voi kuitenkin esimerkiksi kaavoituksen, 
ton�nluovutuksen sekä omistamansa vuokrataloyh�önsä 
kauta edistää asuntorakentamisen edellytyksiä. Esimerkiksi 
Helsinki on linjannut helmikuussa 2024 määräaikaisista 
ton�polii�sista periaateista ja muista toimenpiteistä 
asuntorakentamisen edistämiseksi muutuneessa 
toimintaympäristössä. Toimenpiteet liityvät muun muassa 
myönteisempään suhtautumiseen ton�en rahoitus- ja 
hallintamuodon ja varausehtojen muutoksiin, mikäli ne selväs� 
edistäisivät hankkeen toteutumista.   

Vantaankin tulisi pikaises� valmistella määräaikainen 
toimintaohjelma edistämään asuntorakentamista kaupungissa. 
Toimintaohjelman valmistelun yhteydessä olisi tärkeä käydä 
ak�ivises� ja pikaises� keskustelua myös Vantaalla toimivien 
rakentajien kanssa. Vantaan tulisi myöntää joustoja sellaisiin 
ton�nluovutusten, maankäytösopimusten ja kaavojen 
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asetamiin ehtoihin, jotka edistäisivät hankkeiden 
toteutumista. Joustojen käytön ehtona voisi olla kohteiden 
rakentamisen käynnistäminen �etyn ajanjakson aikana. 
Rakentamista tukisi myös lupaprosessien vauhditaminen sekä 
sellaisen yksityisen maan kaavoitamisen priorisoin�, jossa 
rakentaminen voitaisiin käynnistää nopeas� (esimerkiksi 
pientalorakentaminen). Pienempien pientalokaavojen osalta 
voitaisiin myös uudistaa päätöksentekoprosessia nykyistä 
nopeammaksi.   

Vantaa voisi luovutaa tonteja esimerkiksi Helsingin tavoin 
hintakilpailuilla, joissa markkinahinta voisi myös laskea jonkin 
verran. Ehtona kuitenkin tulisi olla rakentamisen nopea 
käynnistyminen. Määräaikaisia alennuksia voitaisiin soveltaa 
myös maankäytösopimuskorvauksiin edellytäen kohteiden 
rakentamisen aloitamista �etyyn ajankohtaan mennessä.    

Kaupunki voisi myös höllentää ton�nluovutusten ehtoja (mm. 
sallia yh�ömuotoisten tahojen ostaa useampia asuntoja) ja 
myöntää helpotuksia maankäytösopimusten ehtoihin 
esimerkiksi hallintamuotojen ja huoneistotyyppien 
jakaumasta.    

Yksi keino voisi olla myös kaupungin tarjoamat valinnaiset 
vuokraton�t, joista ei esimerkiksi peritäisi lainkaan vuokraa 
kolmen tai neljän ensimmäisen vuoden ajalta. Kaikkien 
joustojen käytön ehtona olisi rakentamisen käynnistäminen 
�etyssä määräajassa.   

Lisäksi kaupungin tulisi arvioida ympäristöministeriön 
asetaman Ara:n kehitämistyöryhmän ajatusta yksitäisten 
asuntojen ostamisesta segregaa�on torjumiseksi. Tässä 
suhdanne�lanteessa VAV voisi esimerkiksi ostaa ns. 
nippukaupoilla hajautetus� ja edullises� asuntoja 
vuokrauskäytöön. Koska asunnot eivät olisi rajoitusten piirissä, 
ne olisi myös mahdollista myydä myöhemmin myydä 
edelleen.    

Me aloiteen allekirjoitaneet valtuustoryhmät ja valtuutetut 
esitämme, etä Vantaa laa�i ja toteutaa pikaises� 
toimenpideohjelman asuntorakentamisen edistämiseksi 
Vantaalla.   
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